
 

Do duše mé zas padl stesk, 

z mých očí padá slz jen lesk. 

Dnes na hrobech se svítí. 

Já nesu drahým vzpomínek mých hrst, 

na hrob kladu jim kytici kvítí. 

F.Š. 
 
 

Loučení 
„Slyším po hlase, že ti není dobře. Tak odpočívej a já ti 
zavolám zítra až ti bude líp“. Byla středa odpoledne 7.září a 

já netušila, že už nikdy 
nezavolám , protože nebude 
komu. 
Tak skončila dvanáctiletá 
spolupráce s mým kolegou, 
místostarostou Vilémem 
Maivaldem. Kdy ž vzpomenu na 
úplné začátky jeho práce na 
úřadě, musím se pousmát. 
Nebylo ani auto, ani mobil, snad 
ani obecní nářadí. Ačkoliv byl 
v té době již důchodce, jeho 

elán, energii a spoustu aktivit by mu mohli závidět daleko 
mladší. Zpětně si vybavuji, že pro něho nic nebylo  
problémem, že si se vším věděl rady. Jak co udělat, komu 
zavolat. Dopoledne vzal do ruky krumpáč, odpoledne 
taktovku. Měl vzácný dar empatie. Velké srdce a zdravý 
selský rozum ho vždy vedly tam, kde ho bylo třeba. Věděl 
dobře, kde podat pomocnou ruku, kde pochválit, i kde 
vyhubovat. Svou práci na úřadě pojal jako službu lidem a 
stopu zanechal na každé obecní akci. Sami můžete posoudit, 
jakou  proměnou naše obec za 12 let prošla. 
 

  Stále odmítám vymazat jeho číslo z mobilu, adresu z e-
mailu, když jede kolem červený ford, koukám jestli v něm 

není. Jak říkala babička B.Němcové: „Když se 
musí člověk loučit, tenkrát cítí nejvíc, jak má 
rád.“ 
Je to pro mne, Viléme, opravdu těžké loučení. 
Posílám ti tam nahoru poděkování za naši 
obec, za sebe osobně, děkuji i za občany, kteří 
tě měli rádi a vážili si tě. 
Na pohřbu ke mně přišla jedna paní ze 
sousední vesnice a říkala:“ Já musím 

kondolovat i vám. Pro vás to je určitě taky velká ztráta. Vy 
jste byli s Vilémem taková známá, sehraná dvojka. Musíte 
teď v jeho duchu a tak jak jste byli zvyklí, s humorem, 
pokračovat.“   
Zkusím to. 

I.Severová, starostka 

 
 

 
Zástupci obce vč. V. Maivalda po převzetí cen na 
slavnostním vyhlášení v Poříčí u Litomyšle 17.8. letošního 
roku.  

 
Pět nejlepších v krajském kole soutěže Vesnice roku. 
Uprostřed s Modrou stuhou starostka I. Severová 
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Společenská kronika 
Vítáme nové občánky 
 
2. 8. Tereza Venclová                    čp.   21 
29.9.      Maxmilián Dominik Bollo čp. 307 
4.10. Daniel Filip čp. 287 
11.10.    Amálie Hoffmannová čp. 165 
 8.11.      Markéta Kosková čp. 354 
  

 
 
Vítání občánků dne 13. 11. 2011  
 

Blahopřejeme jubilantům 
 
8.11     Květa Hubálková  75 let         čp. 175 
10.11. František Kolomý 91 let čp. 186 
25.11. Milan Martínek 60 let čp. 120 
1.12. Josef Grund 70 let čp. 96 
2.12. Marie Šafářová 83 let čp. 11 
8.12. Marie Šafářová 81 let čp. 195 
10.12. Vlasta Faltusová 60 let čp. 224 
16.12. Daniel Bohuslav 60 let čp. 323 
22.12. Marie Králová 86 let čp. 116 
22.12. Milena Dušková 50 let čp. 289 
23.12. Anežka Šťovíčková 85 let čp. 299 
28.12. Leopold Paďour 84 let čp. 46 
3.1. Stanislav Hübner  60 let čp. 42 
3.1. Miroslav Gottfried 60 let čp. 239 
1.2. Marta Vavřínová 83 let čp. 283 
3.2. Josef Adamec 70 let čp. 288 
5.2. Marie Dudková 70 let čp. 49 
5.2. Dušková Anna 70 let čp. 242 
8.2. Wojtylová Hana 70 let čp. 149 
25.2. Ing. Rudolf Novotný 60 let čp. 21 
 
* Každý chce žít dlouho, ale nikdo nechce být starý. 
Jonathan Swift  
 

Vzpomínáme 
 
11.8.  Božena Paďourová 77 let      čp. 46 
8.9. Vilém Maivald 73 let čp. 89 
30.10.         Karel Naiman 54 let čp. 61 
 

 
Pokud si nepřejete být zveřejněni v seznamu jubilantů, nebo 
nechcete hudební gratulaci v místním rozhlase, sdělte to 
prosím v kanceláři obecního úřadu. 

S. Dudková, evidence obyvatel 
 

Dne 27. září 2011 jsme s bolestí v srdci vzpomněli 
nedožitých 45. narozenin naší milé dcery, manželky, 
maminky a sestry p. Vlasty Motyčkové z Orlice. 
Děkujeme všem, kteří se s ní přišli 13.7.2011 naposledy 
rozloučit. Děkujeme za květinové dary a slovy účasti 
v našem zármutku. 

Rodiny Hubálkova a Motyčkova 
 

 
 
 

 
Pan Václav Mikyska oslavil 26. září své 82. narozeniny.  
Do dalších let přejeme jubilantovi všechno nejlepší. 
 

 
 
 

Anketa 
 

Jak se Vám líbí nové uspořádání prodejny Konzum? 
a) Líbí, je rozhodně lepší.  
      54 (28,3%) 
b) Nelíbí, dříve to bylo lepší.  
      40 (20,9%) 
c) U pokladny teď dlouho čekám.  
      24 (12,6%) 
d) Některé cenovky jsou nepřehledné.  
      40 (20,9%) 
e) Radši nakupuji jinde.  
      33 (17,3%) 
od 20.9.2011 celkem hlasů: 191 
 

 
 



Ze zastupitelstva 
Obecní zastupitelstvo 26.7., 30.8., 4.10., 1.11., m.j.:  
Vzalo na vědomí: 

- rozeslání výzev k posečení trávy majitelům 
neudržovaných pozemků 

- zprávu o činnosti finančního a kontrolního výboru 
- zápis z dílčího přezkoumání hospodaření za rok 2011 – 

nebyly zjištěny chyby a nedostatky 
- návrh prováděcího projektu na akci „Úprava 

prostranství s křížkem“ 
- žádost občanů o změnu záměru přemístění kontejnerů 

od Pohostinství U Malečků do lokality pod kostelem 
- výroční zprávu ZŠ a MŠ Lukavice 
Schválilo: 
- Smlouvu o výpůjčce p.p.č.360/3 na dobu 10 let 

TJ.Sokol Lukavice pro záměr stavby fittnes parku 
- Odložení stavby přechodu pro chodce před ZŠ na příští 

rok 
- Úplné znění stanov Sdružení obcí Orlicko 
- Organizaci akce Modrá je dobrá a hodnotu stravenek 

vydávaných zdarma 
- Využití slíbených finančních prostředků za Modrou 

stuhu na projekt „Úprava prostranství s křížkem“ a dle 
rozpočtu připojit akci „přechod pro chodce před ZŠ“ 

- Seznam akcí programu obnovy vesnice na období 
r.2011 – 2014 

- Rozpočtovou změnu č.2/2011 
- Darovací smlouvu s Pard.krajem (poskytnutí peněž. 

daru ve výši 100 tis.Kč za umístění v krajském kole 
Vesnice roku) 

- Smlouvu o dílo s P.Hauptem na akci Osázení polní 
cesty Do Dolu 

- Smlouvy o zřízení věcných břemen na zřízení přípojek 
knn k jednotlivým stavbám  

- Odkoupení pozemků o celkové výměře 9.638 m2 
v lokalitě na horním konci, pro budoucí zasíťování a 
prodej staveb.parcel 

- Složení dílčích inventar.komisí 
- Výši poplatku za svoz odpadů (beze změn) 
- Nákup traktůrku Avant s příslušenstvím - vysoko 

výklopná lžíce, zametač a sypač  
Uložilo: 
- kontrolnímu výboru provést kontrolu splátek půjček 

poskytnutých z FRB 
- A.Dolečkovi zjistit možnosti a cenové relace WIFI sítě 

v obci  
- Ing. Macháčkovi projednat s odborem RRÚP Žamberk 

podmínky pořízení změny územního plánu, za 
předpokladu financování ze strany žadatelů.  

I.Severová, starostka 

 
 

Územní plán v Lukavici 
 a zkušenost s jeho dosavadním fungováním 
          
 Současný územní plán v Lukavici reguluje poměry 
v Lukavici od roku 2008. Po jeho schválení panovalo 
přesvědčení, že jde o dokument promyšlený, respektující 
potřebné zásady, předpisy i existující limity a že obsahuje 
soulad s míněním občanů, kteří jeho zpracování věnovali 
poměrně velkou pozornost. I přes tuto pozornost však vznikl 
dokument, který nevzbuzuje potřebný respekt a vyskytují se 
vůči němu postoje či námitky, které územnímu plánu 
nevyhovují, nejsou s ním v souladu. Snad je to tím, že  
 

 
dřívější autorita územně plánovacích dokumentů, žádný 
velký respekt nevyvolávala.   
 

 
 
 Kvalita územního plánu závisí na zdařilosti 
posouzení území, vazeb mezi jeho prvky, zástavba, terén a 
jeho reliéf s významnými plošnými i výškovými tvary, 
hospodářské využití staveb a ploch, prvky systému 
ekologické stability, vodohospodářské poměry a další. 
Významným faktorem jsou zájmy obyvatel, jejich vzájemný 
soulad i rozpory. Výsledkem je určení funkcí pro jednotlivé 
plochy území tak aby nejlépe vyhověly objektivním 
podmínkám i zájmům. 
 Hlavní funkcí územního plánu je regulace zástavby a 
využití ploch. Určení pozemků k zástavbě má nejvážnější 
dopady, určuje využití plochy na nejdelší dobu a mění jejich 
podstatu. Nejde přitom pouze o stavbu hlavní ale také o 
inženýrské sítě, které jsou v současné době drahé a složité 
Územní plán má charakter normy upravující právní poměry 
v území a nelze jeho účinnost ignorovat. Domáhá-li se 
někdo povolení umístění stavby tam, kde by šlo o rozpor 
s územním plánem nemůže být taková stavba povolena. 
 V takové situaci je nutné od záměru stavby upustit, 
nebo zajistit změnu územního plánu. Zajištění změny 
územního plánu je věc poměrně komplikovaná, vyžaduje 
stejný postup jako při zpracování územního plánu. 
 Jedním z problémů v Lukavici je skutečnost, že 
existuje dostatek ploch pro výstavbu, avšak nelze obvykle 
získat vlastnické právo k nim. Naopak získání vlastnictví 
k pozemku nestačí k realizaci záměru stavby, pokud 
příslušný pozemek, není územním plánem určen k zastavění 
daným druhem stavby. Zanedbatelné nejsou náklady na 
pořízení potřebné změny územního plánu, které hradí 
pořizovatel, v daném případě občan z jehož podnětu je 
územní plán měněn. 
 V současné době eviduje obec několik návrhů na 
změnu územního plánu, většinou reagujících na konkretní 
zájem na určité parcele. Obec postoupila tyto náměty 
odboru regionálního rozvoje v Žamberku, který náměty 
vyhodnotí a dá obci stanovisko s podmínkami pro 
zapracování do změny. 
 Důležitějším opatřením bude provedení analýzy 
dosavadní účinnosti územního plánu, kdy bude pro občany 
příležitost znovu kriticky posoudit dosavadní plán a 
případně navrhnout nové priority ve využití ploch. Výsledek 
analýzy by mohl být významným podkladem pro změnu 
územního plánu, ale pouze za předpokladu, že občané 
vezmou věc vážně a budou k analýze a novým návrhům 
přistupovat odpovědně. 

Ing. Jan Macháček, místostarosta 
 



 

Školství v Pardubickém kraji vracíme ke zdravým ko řenům, pozitivní zm ěny jsou patrné i ve vašem regionu  
 
Pardubice  - Naši žáci a studenti podle průzkumů zaostávají za svými vrstevníky z vyspělých zemí především ve schopnosti 
uplatnit nabyté vědomosti v praxi. Důvodů je celá řada. Mimo jiné jsou to roztříštěnost oborů v našem středním školství či 
dlouhodobé přehlížení potřeb trhu práce. Za současnými problémy je třeba vidět také podcenění dopadů nepříznivého 
demografického vývoje v naší zemi a klesající úroveň vzdělání ve všeobecně vzdělávacích oborech. 
 
Na situaci ve školství se díváme racionáln ě 
Současná krajská vláda se do řešení těchto problémů pustila s velkou odpovědností a rozvahou, a to ve spolupráci s řediteli škol, 
zástupci místních samospráv, zaměstnavateli a dalšími organizacemi. Snahou všech optimalizačních kroků je zlepšit úroveň a 
kvalitu škol, podpořit technické školy a učňovské školství, snížit oborovou roztříštěnost škol, dosáhnout úspory provozních 
nákladů, zlepšit vybavenost škol učebními pomůckami a mzdovými úsporami navyšovat platy pedagogů stávajících škol. Po 
nelehkém období, kdy změnám nebyla nakloněna část veřejnosti a kdy k racionálnímu pohledu na věc mnohdy nepomohla ani 
média, se ze škol ozývají první pozitivní signály. K optimalizaci sítě středních škol již pod tíhou nezpochybnitelných argumentů 
sáhly všechny kraje a vyzval k ní rovněž ministr školství. 
 
Změny prob ěhly také na Orlickoústecku a Svitavsku 
V roce 2009 bylo převedeno Gymnázium Králíky na zřizovatele Město Králíky (k 30. 6. 2009), v roce 2010 byly převedeny Domy 
dětí a mládeže a Základní umělecké školy na obce (k 31. 12. 2010), bylo sloučeno Středisko praktického vyučování Žamberk se 
Střední odbornou školou obchodu, řemesel a služeb (k 1. 9. 2010), byl schválen útlum ekonomických oborů (Ekonomika a 
podnikání) ve středních odborných školách od školního roku 2011/2012 (snížení počtu otevíraných tříd v kraji o 10), schválen byl 
rovněž útlum Technických lyceí ve středních odborných školách od školního roku 2011/2012 (snížení počtu otevíraných tříd v 
kraji o 3) a sloučena byla Základní škola při nemocnici Ústí nad Orlicí se Speciální základní školou v Ústí nad Orlicí (k 31. 12. 
2010). V letošním roce pak byly     sloučeny Střední škola zahradnická Litomyšl a Vyšší odborná škola a Střední odborná škola 
technická, Litomyšl, (k 1. 4. 2011), Střední odborná škola a Střední odborné učiliště technických oborů, Česká Třebová, Skalka 
1692 a Vyšší odborná škola a Střední odborná škola Gustava Habrmana, Česká Třebová, Habrmanova 1540, (k 1.7. 2011), 
Střední zemědělská škola, Lanškroun, Dolní Třešňovec 17 a Školní statek zemědělské školy Lanškroun (k 1.7. 2011), Obchodní 
akademie, Choceň, T. G. Masaryka 1000 a Střední škola cestovního ruchu Choceň (k 1.8. 2011), sloučena byla Základní škola 
speciální Bystré se Speciální základní školou Polička, Jiráskova 825  (k 1.7. 2011). Vedle změn v oborové nabídce se již kraj 
dohodl s řediteli středních odborných škol a zástupci místních samospráv na útlumu ekonomických oborů a v případě vyšších 
odborných škol, kterým v roce 2016 skončí akreditace, na jejich užší spolupráci s univerzitami. Deklarujeme, že žák studium 
dokončí tam, kde jej zahájil. Jakkoli jde o nepopulární kroky, slučování škol je jedinou cestou k tomu, abychom udrželi oborovou 
nabídku v kraji a případně pomohli vzniku nových oborů, které si žádá pracovní trh. Chceme tu ekonomicky silné a oborově 
vyhraněné střední školy s optimálním technickým vybavením, kde žáky vyučují kvalitní pedagogové.  
 
Chceme zvýšit zájem mladých lidí o technické obory 
Snažíme se zvýšit zájem mladých lidí o technické obory vzdělání, po jejichž absolventech je velká poptávka na trhu práce. Z 
tohoto důvodu jsme zavedli systém stipendií v oborech, které si trh práce žádá nejvíce – tedy oborech blízkých stavebnictví, 
kovoobrábění, potravinářství (Řezník – Uzenář) či v oboru Kominík. Při hodnocení klademe největší důraz na úspěšnost žáků v 
praktických dovednostech. 
 
Rozši řujeme nabídku o nové obory  
Od nového školního roku se v kraji rozšiřuje nabídka o několik nových oborů vzdělání – Mechanik strojů a zařízení (se 
zaměřením Mechanik plastikářských strojů), Montér vodovodů a kanalizací a obsluha vodárenských zařízení, Požární ochrana, 
Průmyslová ekologie a Chemik. Již druhým rokem budou otevírány obory Vodař a Kominík. Jsme potěšeni, že zájem o tyto obory 
roste. Pardubický kraj vydává každoročně brožuru s nabídkou oborů, podle kterých mohou děti a jejich rodiče vybírat školu s 
ohledem k budoucímu povolání. Proškolováni jsou také výchovní poradci, aby dokázali žákům odpovídajícím způsobem poradit. 
 
Vracíme gymnáziím prestiž 
Prioritou Pardubického kraje je též zvýšit prestiž gymnázií a zajistit jejich další existenci. Pardubický kraj letos poprvé analyzoval 
zkušenosti s jednotnými přijímacími zkouškami na střední školy s maturitními obory. Pilotní ročník měl za úkol především 
zmapovat úroveň žáků základních škol a prověřit organizaci zkoušek. Díky tomu, že byly přijímací zkoušky jednotné, jsou i jejich 
výstupy hodnotným materiálem a vodítkem pro další po-stup. Na základě zjištěných negativ budou ve školním roce 2012 - 2013 
stanovena jednotná pravidla pro druhé a další kola přijímacích zkoušek. 
 
Investujeme do škol a školských za řízení 
Rozpočet Pardubického kraje na rok 2011 pro oblast školství byl schválen ve výši 311 812 tis. Kč, z toho výdaje na investice jsou 
ve výši 25 mil. Kč. V průběhu roku dochází ke snížení rozpočtu o 3 % – s ohledem na hospodaření a celkovou finanční situaci 
kraje. V letošním roce byly do odvětví školství převedeny mimořádné finanční prostředky (7,265 mil. Kč) z prodeje majetku (jedná 
se o nevyužívané nemovitosti uvolněné z důvodu organizačních změn ve školství).  
 
Nejvýznamn ější investi ční akce v kraji 
Mezi nejvýznamnější investiční akce realizované Pardubickým krajem ve školách v tomto roce patří výstavba    sportovního 
areálu Dašická v Pardubicích, stavební úpravy v SPŠ chemické v areálu Poděbradská v Pardubicích a ve Střední škole 
potravinářství a služeb, Pardubice, rekonstrukce školní kuchyně a jídelny na Gymnáziu, Dašická, Pardubice, přístavba šaten a 
rekonstrukce Domova  mládeže ve Vysokém Mýtě spolufinancované městem Vysoké Mýto, rekonstrukce sociálního zařízení na 
Gymnáziu, Mozartova, Pardubice, rekonstrukce střech Integrované střední školy Moravská Třebová a přístavba bezbariérového 
výtahu v Odborném učilišti a Praktické škole Žamberk. Během letošních letních prázdnin kraj investoval do zkvalitnění podmínek 
sloučených škol a na další rekonstrukce cca 120 mil. Kč.   
             Ing. Jana Pernicová 
            členka Rady Pardubického kraje 
           zodpovědná za školství, kulturu a památkovou péči
         Více na:  www.pardubickykraj.cz 
   www.janapernicova.cz 
 



 
Zza sběr šípků se děti zúčastnili dne 13.10. Spaní se 
Šípkovou Růženkou  

 
 
 
 
Nové vchodové 
dveře do školy 
vítaly letos 
1. září školáky. 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
Letošní 1. září bylo prvním školním dnem pro 12 prvňáků. 
 

 
 
 
Žulové kostky před školou 
čekají na výměnu za 
zámkovou dlažbu 
 
 
 
 

 
Zprávi čky z MŠ 
V naší mateřské škole máme 49 dětí. Ve třídě Slunéček nás 
po prázdninách čekalo velké překvapení – krásné nové 
umývárny a toalety. Ještě jednou děkujeme Obecnímu 
úřadu. 
Teplé babí léto jsme si dostatečně užívali na zahradě, nové 
děti si postupně zvykaly na nové prostředí. Máme dvě velmi 
pěkné nové průlezky. 
I letos máme kulturní nabídky divadel. V září se dětem 
velmi líbila pohádka O včelích medvídcích v Letohradě a 
Obušku z pytle ven v Žamberku. Pro naše nejstarší děti 
máme kroužky (angličtina, pěvecký kroužek, Všeználek, ve 
kterém se děti připravují na základní školu.) 
Podzim jsme přivítali ochutnávkou ovoce a zeleniny a 
výstavbou Podzimáčků. Děti kreslily, malovaly a vyráběly 
obrázky na výzdobu školky. 
V říjnu  jsme se těšili na Světlušky a nyní již pomalu 
připravujeme program na vystoupení pro naše babičky a 
dědečky a předvánoční besídku v MŠ. 

Kolektiv učitelek MŠ 
  

 
 

 
Opravené sociálky v mateřské škole. Celkové náklady činily 
350.000 Kč. Snížili jsme je o obdrženou dotaci ve výši 
100.000 Kč. 



Škola stokrát jinak 
 
V letošním roce škola slaví sté výročí od svého založení. 
Během tohoto období prošla mnoha změnami jak 
stavebními, tak vzdělávacími. Poslední velká úprava 
proběhla v roce 2003, kdy bylo přistavěno další poschodí se 
dvěma třídami a provedena rekonstrukce školní kuchyně a 
začalo se vařit i pro veřejnost. V dalším období byla 
vyměněna všechna okna, předěláno topení z elektrického na 
plynové a provedeno mnoho drobnějších oprav. 
V  jejím vedení se vystřídalo od roku 1911 deset ředitelů, 
z nich bylo 7 mužů a 3 ženy. Z těch, kteří vedli školu 
v poslední době, jmenujme alespoň paní Hanu Wojtylovou, 
která zde působila od roku 1973 do roku 1999. 
Několikrát se také obměnil kolektiv učitelů i provozních 
pracovníků. V současné době je zde ředitelka, 3 učitelky a 
vychovatelka, která také vyučuje. Všechny splňují 
potřebnou kvalifikaci. Provozní zaměstnanci školnice a 
uklizečka zároveň pracují i v mateřské škole. Od roku 2003 
jsou všechny součásti školy spojené v jeden právní subjekt 
pod jedním ředitelstvím.  
Díky podpoře obce, zaměstnanců i mnoha rodičů je škola a 
její okolí velmi hezké, vyhovuje současným trendům a 
splňuje všechny nároky pro výuku žáků. Od roku 1996 byla 
škola pětitřídní, vzhledem k počtu žáků se od školního roku 
2008/2009 vyučuje jen ve 4 třídách pět ročníků.  
K radikální změně ve výuce došlo již o rok dříve. Každá 
škola musela vytvořit svůj vlastní vzdělávací program. Ten 
náš s názvem Sedmikráska – škola souznění vychází kromě 
ministerstvem stanovených pravidel i z místních podmínek 
a možností. Hlavním cílem výuky není jen osvojení 
vědomostí, ale i praktických dovedností a schopností. Žáci s 
chutí pracují s počítači, v jazykové učebně, s interaktivní 
tabulí. Jejich práce zdobí vnitřní prostory, sportovat mohou 
v tělocvičně, na školní zahradě a nově i v sokolovně.  
Právě z dotace EU- peníze školám jsme zakoupili 15 
nových počítačů s monitory a další interaktivní tabuli. 
Opakovaně usilujeme o získání dalších finančních zdrojů 
formou grantů. Právě probíhá jeden z nich na zlepšení 
osvětlení před školou s výstižným názvem „Škola září nejen 
v září“.  
Nedílnou součásti školy je družina. Ta je vždy zcela 
naplněná, 30 dětí do ní chodí rádo. Mohou se v ní zabavit 
podle svého zájmu, účastnit se společných výtvarných i 
jiných aktivit nebo jen relaxovat. 
Talent lukavských dětí rozvíjíme i v mimoškolních 
činnostech a zájmových kroužcích. Vedou je nejen učitelky, 
ale také zástupci veřejnosti. Letos je kroužků osm 
(mažoretky, vaření, ruční práce, sportovní hry, angličtina, 
počítače, pěvecký a myslivecký). Každoročně je vyučováno 
náboženství jako nepovinný předmět.  
Mezi silné stránky školy patří znalosti a chování žáků, 
prostředí i vybavenost, úspěchy a umístění v různých 
soutěžích i celostátního významu.  
Mateřskou školu od r. 1985 do r. 2002 řídila paní Eva 
Kaplanová. MŠ navštěvuje kolem 50 dětí ve věku od 3 do 6 
let pod vedením 4 učitelek. Obě třídy jsou útulné, vhodně 
vybavené didaktickými pomůckami i nábytkem. 
K odpočinku dětem slouží ložnice. Z názvu školního 
vzdělávacího programu Kamarádi je zřejmé, že učitelky 
usilují o přátelské vztahy mezi dětmi, nabízejí jim 
nejrůznější tvořivé činnosti k jejich celkovému rozvoji. 
Předškolní děti připravují na vstup do ZŠ hravou formou ve 
skupinách i individuálně. Děti zde získávají základy pro 
život.  
 

 
1. října 2011 oslavila naše škola 100. výročí od svého 
otevření 
 
První zmínka o zřízení školní kuchyně je z roku 1925 a 
sloužila i k výuce děvčat ve vaření, jak se dozvíme z knihy 
„Lukavice historie obce a osídlení“. 
V dnešní školní jídelně poskytujeme stravování dětem, 
zaměstnancům a veřejnosti. Měsíčně se vydá kolem 2 800 
obědů, pro děti z mateřské školy k tomu asi 1 800 svačin. 
Školáci mají možnost odebírat dopolední svačinu 
připravenou ve škole a doplněnou o tzv. školní mléko, 
jogurty za zvýhodněnou cenu. Z projektu „Ovoce do škol“ 
dostávají zdarma 2 krát měsíčně ovoce nebo zeleninu. 
V současné době ve škole pracují: učitelky Mgr. Blanka 
Goňová, Mgr. Kateřina Prachařová, Mgr. Pavlína Tomková, 
vychovatelka Eva Strnadová (několik hodin má i Pavlína 
Hubálková), školnice Danuše Sklenářová, uklizečka 
Marcela Adamcová. Náboženství učí paní Bc. Jana Skalická 
V MŠ Eva Kaplanová, Zdena Kapitolová, ing. Jana 
Valachová, vedoucí učitelka Veronika Středová Dis., 
uklizečka Pavlína Hubálková. 
Kuchařky Miroslava Bednářová, Petra Rybková, VHČ 
Pavlína Hubálková, vedoucí ŠJ Lucie Fabiánková 
Kvapilová. Svačiny ve škole dělá Marcela Adamcová. 
Nadále bychom chtěli udržet kvalitní úroveň vzdělávání 
v naší škole, spokojené žáky i rodiče, výborné zázemí ze 
strany zřizovatele a zachovat si přízeň sponzorů i veřejnosti.  
Rádi Vás v naší škole přivítáme na Dnu otevřených dveří 
15. prosince, na který Vás srdečně zveme.  
 

Ivana Hubálková, ředitelka a kolektiv učitelek ZŠ a MŠ 
 

 
 
 

 
 
Zde by měl v příštím roce vzniknout přechod pro chodce 



 
Tato část obce by brzy měla změnit svou podobu. 
 
       Když mělo obecní zastupitelstvo rozhodnout co pořídí 
za slíbenou výhru v soutěži Vesnice roku, byly ve hře dva 
projekty. Úprava prostranství u kostela nebo prostranství „ 
s křížkem“ před školou. V prvním případě se nám zdál 
nedořešený způsob parkování před kostelem, s couváním 
aut do silnice a tak přednost dostal druhý projekt.  
 

 
 
Ten předpokládá, pro zlepšení rozhledových poměrů při 
výjezdu z parkoviště u Konzumu, pokácení lip kolem 
křížku, přesunutí křížku blíže ke škole a jeho otočení 
směrem k prodejně. Dále odbagrování zeminy do roviny se 
stávajícím chodníkem a prodloužení chodníku ve stávající 
šíři až po komunikaci. Součástí projektu je vydláždění 
chodníčku ke křížku a osázení jeho okolí. Projekt 
resp.studie byla již před 3 roky představena veřejnosti 
v zasedací síni a ve vývěsce na návsi. Od té doby ležel 
připraven v šuplíku. Podle toho, na kolik spočítá projektant 
rozpočet, přidáme k této akci výměnu žulových kostek za 
zámkovou dlažbu na chodníku před školou a v každém 
případě se bude realizovat přechod pro chodce. Žádosti o 
dotace se budou vypisovat asi v únoru a to se teprve 
dozvíme kolik za Modrou stuhu dostaneme. Naše 
předpoklady o výši 600 tis. Kč vycházejí ze skutečností 
minulých let. 
Po úpravě tohoto místa volali občané již dlouho a tak 
doufáme, že zastupitelstvo rozhodlo dle jejich přání. 
Opatřením se zvýší bezpečnost všech účastníků provozu 
v tomto místě. 

 I.Severová, starostka 

 
 

 
  

 
Počasí nepřálo ani letošní Noci světlušek. Počet účastníků 
dobrodružné cesty za světel lampionů se tak oproti loňsku 
zmenšil o polovinu. Na 60 dětí čekaly na stanovištích 
pohádkové i strašidelné postavy a plnění úkolů.  ̈

 
 

 
Přes 400 návštěvníků přišlo letos ochutnat burčák na 
tradiční vinobraní pořádané Sokolem. Maruščiny jahody 
v pátek hraní z důvodu nemoci zrušily, nahradil je Kalda 
band. Zdaleka největší chválu sklidila cimbálovka J.Dostála 
s tradičně skvělým výkonem.  



 
Fotkou nástupu 10 soutěžních družstev se vracíme 
k letošnímu volejbalovému turnaji, který se konal poslední 
prázdninovou sobotu. Počasí přálo turnaji, večerní Loučení 
s létem už doprovázelo prudké ochlazení , déšť a bouřka. 
Živou hudbu si tak přišlo poslechnout asi 40 osob. 
 
 

Česká Beseda 
      V letošním roce jsme se zúčastnili pouze jednoho 
vystoupení, které se konalo začátkem září již tradičně v Bělé 
pod Pradědem. Tentokrát nám počasí skutečně přálo a 
přesto, že vystoupila pouze  jedna kolona, byl to zdařilý a 
moc pěkný den. Fotky z těchto i předešlých  dožínek můžete 
nalézt na stránkách www.bela.cz - fotogalerie. 
      Během letních prázdnin jsme konečně po dlouhé době 
rozšířili náš soubor o dva nové páry.  Nyní  v následujících 
týdnech chystáme nácvik dalších párů, a proto využívám 
této možnosti a opět  bych chtěla apelovat na další možné 
zájemce, kteří by se chtěli připojit a nebo si tanec alespoň 
vyzkoušet, aby se ozvali na e-mail: 
oulukavice.ucto@orlicko.cz nebo telefon 722 558 230.  
      Rádi bychom aktualizovali stávající seznam majitelů 
krojů, který byl pořízen při příležitosti Srazu rodáků. Proto 
bych tímto chtěla oslovit všechny členy Besedy, kteří mají u 
sebe kroje a dále již nechtějí tancovat, aby  je co nejdříve 
odevzdali s Vaší jmenovkou na Obecním úřadě. Ti, kteří i 
nadále mají zájem s námi vystupovat prosím, aby mi  přes e-
mail, SMS nebo osobně potvrdili držení svých krojů a 
krátce sdělili v jakém stavu se kroj nachází, tzn.zda je 
potřeba nějaká výměna. Pokud jste kroj měli, ale již byl 
někomu předán, prosím sdělte mi konkrétní jméno osoby, 
která si ho převzala. 

S. Dudková 
 

 
 

Tanečníci České besedy na dožínkách v Bělé pod Pradědem.  

 

 

Orelské noviny 
 
Ti z vás, kteří nebydlíte na dolním konci, jste se alespoň 
z minulého vydání Občasníku mohli dozvědět, že je na 
orelském hřišti něco nového. Ano, dětské sportoviště! 
Tato akce byla realizována z dotací MAS Orlicko 
s přispěním obecního úřadu, který nám poskytl překlenovací 
půjčku pro výstavbu. 
Ptáte proč půjčku, když je dotace? Vysvětlení je 
jednoduché. Peníze z dotace budou vyplaceny až po 
realizování výstavby…proto již zmiňovaná půjčka, která se 
následně zaplatí penězi získanými z dotace. Pro zajímavost, 
již je listopad a ačkoliv je dílo 6 měsíců hotové, dotace ještě 
nebyla proplacena. I přes tyto peripetie mohou už od června 
malí raubíři dovádět na kolotoči, houpadle se lvem, nebo 
v domečku s průlezkou, houpačkami, horolezeckou stěnou a 
skluzavkou. 
Neváhejte tedy, vezměte svoje děti nebo vnoučata a vyražte 
k nám na dolní konec. Nejmenší na průlezky a ti starší na 
tenisový kurt…vydovádí se celá rodina! 
Touto cestou bychom Vás chtěli vyzvat, abyste si hřiště 
neničili! Podle toho, jak se k němu budeme chovat, bude i 
vypadat. Abychom nemluvili jen o hřišti, tak za zmínku 
určitě stojí, že v tělocvičně pro ukrácení dlouhé chvíle lze 
využít stolní fotbálek. 
A poslední zprávičkou, kterou pro dnešek pro Vás máme, je, 
že po 10 letech byla navýšena cena za vstup do tělocvičny, 
posilovny a na kurt. Nečlenové Orla nyní zaplatí 50 Kč/2 
hod.  
Na závěr „orelských novot“ bychom chtěli ještě jednou 
poděkovat obecnímu úřadu za finanční pomoc při stavbě 
dětského hřiště a všem ostatním, kteří byli ochotni přiložit 
ruku k dílu.  

Jednota Orel Lukavice 
 

 
 

Hledáme šermí ře! 
 
Šermířské sdružení Balestra z Letohradu, které se zabývá 
obdobím třicetileté války hledá pro doplnění a rozšíření 
stávající členské základny 1-2 muže ve věku od 17 do 40 
let.  
Máte dobrou fyzickou kondici, rádi cestujete, nevadí vám 
zbraně a pohyb? Pokud ano, potom jste pro nás Ten pravý. 
Bližší informace o skupině na www.balestra.biz 
Kontakt na šermířské sdružení Balestra: Petr Kubíček, 
mobil: 606 613 629 nebo Daniel Klíž, mobil: 731 453 289 
nebo mailové adrese gene@seznam.cz\ 
 

 
 

PODĚKOVÁNÍ 
 

Rád bych touto cestou poděkoval za MO ČRS Letohrad 
Obecnímu úřadu Lukavice za podporu a spolupráci. 
Blíží se konec roku a chtěl bych všem občanům Lukavice 
popřát hodně zdraví a úspěchů v roce 2012. 

Za MO ČRS Letohrad Jiří Kubový 
 



Podtitul Dne zahrádkářů byl „modrá je dobrá“. V rámci 
něho si místní spolky připravily pro návštěvníky zábavné 
soutěže. Odměnou jim byl podíl na výhře, kterou získala 
obec od kraje – pro každý spolek poukázka na 5 tisíc Kč. 
Lukaváci mohli svůj podíl na výhře „projíst“ v podobě 
stravenky na občerstvení a poukázky na pivo či limo.  
 

 

Den zahrádkářů si už ani neumíme představit bez domácích 
koláčů, které členky pečou ve školní kuchyni. To, že se po 
nich vždycky zapráší je důkazem, že to umějí opravdu na 
jedničku 
 

 

Myslivecké sdružení otestovalo naše znalosti přírody. 
 

 

Jednota Orla si připravila soutěž v pojídání melounu na 
čas. 

 
Hasiči lákali na zkoušku jedné z disciplín hry Plamen – 
rozmotání a smotání hadice na čas. 
 

 
V „rybářském“ koutku jsme si mohli vyzkoušet zacházení 
s rybářským prutem. 

 

TJ.Sokol vyhlásil soutěž v hodu na basketbalový koš. 

 

Své obrazy lukavákům představila Eva Fabová. 
 
 
Výstavu bylin 
připravila 
p.Neumannová 
provozující 
výkupnu 
léčivek.  



Místní akční skupina ORLICKO INFORMUJE 

Mikroregion Orlicko již dlouhodobě 
prosperuje díky systematické podpoře a 
působení Místní akční skupiny Orlicko 
v regionu. Uplynulé období bylo spojeno 
s širokým spektrem úspěchů a aktivit, které si 
Vám nyní dovolujeme prezentovat. 

Jedná se jak o příjem žádostí do IV. vyhlášené výzvy 
k předkládání žádosti o dotaci z programu Leader, tak o 
získání podpory pro unikátní projekt v oblasti sociálních 
služeb na Orlicku.  

PŘÍJEM ŽÁDOSTÍ DO IV. VÝZVY UKONČEN 

Do 10. 8. 2011 přijala v rámci letošní IV. výzvy 
k předkládání projektů Místní akční skupiny ORLICKO 
celkem 60 žádostí o podporu projektových záměrů 
z programu LEADER. Z 60 podaných projektů vybrala 
výběrová komise 35 žádostí. Mezi nimi 5 žádostí obcí, 17 
žádostí neziskových organizací a 13 žádostí podnikatelů. 
Celkem bylo na projekty žadatelů rozděleno 11 046 864 Kč. 

Mezi namátkou vybranými úspěšnými projekty mohou být 
jmenovány např. následující: Sportovní areál Červený 
Potok, Vlastní mobilní prostor a technika pro pořádání akcí 
v Prostřední Lipce, Pořízení požární stříkačky, nebo 
Vytápění ve farní budově. Z projektů podnikatelů a obcí 
jmenujeme např. Rekonstrukce místních komunikací, 
Revitalizace hřiště, Rozvoj provozovny truhlářské dílny, 
nebo Stavební úpravy pastevního areálu. Seznam všech 
podpořených projektů naleznete na internetových stránkách 
Místní akční skupiny www.mas.orlicko.cz. 

Další žadatelé mají šanci ještě v příštích dvou letech 

Neúspěšní žadatelé, případně další zájemci o podporu svých 
projektů budou mít možnost podat své žádosti o podporu již 
ještě v příštích dvou letech a tak na realizaci dalších 
projektů není pozdě. 

UNIKÁTNÍ PROJEKT PŘINESE REGIONU ZLEPŠENÍ 
OBČANSKÉ VYBAVENOSTI I SOCIÁLNÍCH SLUŽEB 

Zkvalitnění zázemí a vybavenosti 
organizací, řešících potřeby osob 
s handicapem a seniorů je předmětem 
projektu v hodnotě více než 2,5 
milionu korun, jehož realizace bude 
zahájena na podzim letošního roku. 

Do projektu jsou zapojeni celkem tři 
partneři na úrovni místních akčních skupin (dva na území 
Královehradeckého kraje a jeden na území kraje 
Pardubického) a tři partneři na úrovni organizací 
zapojených do péče o handicapované a seniory.  

A co region Orlicka získá:  

• regionální půjčovna pomůcek provozovaná 
Oblastní Charitou Ústí nad Orlicí rozšíří svou 
nabídku o celkem 8 kusů specielních pomůcek 
pro handicapované 

• v obci Kameničné bude vybudováno tábořiště se 
zázemím pro rekreaci a volnočasové aktivity 
dětí s handicapem  

Další vybavení pro sportovní vyžití osob s handicapem bude 
pořízeno také pro Stacionář Nona v Královehradeckém 
kraji. 

Mimo to bude v rámci projektu provedeno rozsáhlé 
mapování ubytovacích kapacit z hlediska jejich vhodnosti 
pro služby handicapovaným občanům. Jednotlivým 
provozovatelům budou nabídnuty vzdělávací a školící 
služby v oblasti tvorby nabídky pro tuto cílovou skupinu. 

O možnosti zapojení do projektu se můžete bezplatně 
informovat v kanceláři MAS Orlicko. 
 
Všechny informace o činnosti Místní akční skupiny Orlicko 
a informace o dalších výzvách se také dozvíte z dalšího čísla 
Zpravodaje MAS, který bude ke konci roku distribuován 
přes informační centra a kanceláře obcí na území Orlicka. 

 
 

 
Takto skončila nebezpečná zábava zatím neznámých 
pachatelů. Pravděpodobně z areálu „družstva“ pouštěli 
dolů pneumatiky. Ty přeletěly silnici až k domu p.Ulrichové, 
které rozbily dveře a plot. Snad se ani nechce domyslet co 
by se stalo, kdyby tam šel chodec nebo jelo auto. Navíc dva 
dny před tím, postavili pravděpodobně stejní pachatelé do 
silnice roháč. Jedná se o opravdu velmi nebezpečné chování 
a tak pokud jste si všimli v této souvislosti  něčeho 
podezřelého, oznamte to prosím na obecním úřadě nebo 
přímo Policii ČR.   
 

 



 
 
Již dlouho „zdobí“ příjezd do obce tyto dvě strašidelné 
boudy, polepené plakáty a hlavně poletujícími zbytky 
plakátů v okolí. Trpělivosti už bylo dost, a tak v minulých 
dnech putoval dráhám z obce dopis upozorňující na tuto 
záležitost a požadující nápravu. V těchto dnech již jedna 
bouda zmizela a papíry byly uklizené. Doufáme, že se bude 
jednat o stav trvalý. Ten kdo plakáty vylepuje, 
pravděpodobně nemá od drah k této činnosti povolení.   
 

 
 

Výše poplatků se nemění 
      Již čtvrtým rokem zůstane, dle rozhodnutí zastupitelstva, 
výše poplatků za odpady stejná tzn. popelnice 52 svozů 
500,-Kč/os., popelnice 39 svozů 430,-Kč/os., ostatní 350,- 
Kč/os. Stejná zůstává i výše poplatků za psa tj. 100,-Kč 1 
pes, druhý a každý další pes 250,-Kč. Obojí je možno platit 
od ledna hotově v kanceláři obecního úřadu nebo převodem 
na účet č.4122-611/0100 VS = číslo popisné. 
 
 
 

 
 
Nově vysázená smíšená alej podél cesty Do Dolu. Na 
pořizovací náklady 120.576 Kč jsme obdrželi 95% dotaci. 
Alej tvoří 45 stromů a 105 keřů. 

 
 

Kam si vyrazíme? 
 

Ve středu 16. listopadu 2011 pořádá SRPDaŠ Lukavice ve 
spolupráci s Obcí, přednášku na téma: “Je mé dítě zralé 
pro nástup do školy?“ Přednášejícími budou pracovníci 
Pedagogicko – psychologické poradny z Ústí n.Orlicí -  
Mgr. L.Škoda a Mgr. M.Sychrová. Přednáška začíná 
v 16,00 hodin v zasedací síni obecního úřadu a je určena 
nejen rodičům, ale i ostatní veřejnosti.  

 
 
ZO zahrádkářů Lukavice pořádá zájezd do termálních 
lázní těsně za rakouskou hranicí, do Laa an der Thaya. 
Zájezd se uskuteční v pátek 18.11.2011, odjezd v 5,30 hod. 
z autobusových zastávek, návrat stejný den večer.  
Cena zájezdu 250 Kč pro členy ZO, 290 Kč pro nečleny 150 
Kč pro děti do 15 let, členi TJ.Sokol Lukavice obdrží slevu 
ve výši 100 Kč. Vstupné do areálu (není v ceně zájezdu) je 
od 14 do 24 Euro na 3 hod. až celý den. Při cestě zpět bude 
zastávka na večeři. Přihlášky se zálohou 150 Kč přijímá 
p.Dolečková, p.Adamec a obecní úřad.  
 

 
 
Obec Lukavice Vás zve na KONCERT PŘI SVÍČKÁCH  
aneb zpívání a DUO ŤUK. Koncert se koná ve středu 
23.listopadu 2011 od 18,00 hod. v zasedací síni ObÚ. Čeká 
Vás neobvyklé setkání s písničkami Ježka, Voskovce a 
Wericha, Suchého a Šlitra, vánočními melodiemi a Duem 
Ťuk. Vstupné činí 30,-Kč. 
 

 
 
Obec Lukavice zve seniory na tradiční Předvánoční 
setkání, které se koná v sobotu 26.listopadu 2011 od 14,00 
hod. v sokolovně. V programu se můžete těšit na 
vystoupení dětí z místní MŠ a ZŠ a mažoretky. V hlavním 
programu vystoupí jarmareční hudební těleso 
NEŠLAPETO s písněmi a kuplety košilatými i 
mravoučnými za staré Prahy i odjinud. Po jejich vystoupení 
bude k tanci a poslechu hrát Free’s. Doprava na akci je 
zajištěna autobusem v 13,30 hod. z horního a v 13,45 hod. 
z dolního konce. 
 

 
 
T.J. Sokol Lukavice po dohodě s čertovskou družinou, 
domluvil návštěvu pekelníků v sokolovně v Lukavici 
v pondělí 5.prosince v 17,00 hod. Koho si neodnesou čerti, 
může se těšit na Mikulášskou nadílku. (možno se 
jmenovkou dát předem na ObÚ)  

 
 
Ve středu 7. prosince 2011 v 17,00 hod. na návsi společně 
rozsvítíme vánoční strom. Jak se již stalo tradicí, akci bude 
doprovázet prodejní výstava vánoční vazby Květeny 
S.Mikyskové, šperků D. Dostálové, výrobků z korálků M. 
Dlabkové a výrobků pletených z papíru M. Kubešové. Paní 
Kubešová bude od 16,00 hod. pletení z papíru na výstavě 
předvádět. Výstava bude otevřena ve středu 7.12. od 8,00 
do 19,00 hod. Zakoupené výrobky bude možno vyzvednout 
po ukončení výstavy. Tradicí této akce je také občerstvení 
v podobě langošů, punče a věnečků L.Bednářové, které 
nebude chybět ani letos.      
 

 
 
V sobotu 10. prosince 2011 od 19,00 hod. se bude 
v zasedací síni ObÚ konat Valná hromada SDH Lukavice, 
na kterou jsou zváni všichni členi a příznivci hasičů. 
 

 
 
Ve čtvrtek 15.prosince 2011 pořádá Základní škola a 
mateřská škola Lukavice, u příležitosti 100 let otevření 
budovy nové školy, DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ . Dveře 
budou pro návštěvníky otevřené od 14,30 do 20,30 hod. 



Výměna řidičských průkazů 
Aktualizace zákona č. 361/2001 Sb., o silničním provozu, 
která vešla v platnost 25. května tohoto roku, mj. řeší změnu 
v oblasti povinných výměn řidičských průkazů. V současné 
době probíhá 3. etapa. Ta měla probíhat až do konce roku 
2013. Vzhledem ke zkušenostem, kdy řidiči vzali předchozí 
výměnu velmi vlažně a tvořili se tak ke konci 2. etapy (tj. do 
prosince 2010) dlouhé fronty, rozhodlo se zákonem o 
rozdělení poslední etapy na dvě vlny:  
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

1)   Řidič, kterému byl vydán řidičský průkaz v období od 
1. ledna 2001 do 31. prosince 2002, musí doklad 
vyměnit nejpozději do konce roku 2012.  

2)   Řidič, kterému byl vydán řidičský průkaz v období od 
1. ledna 2003 do 30. dubna 2004, musí doklad 
vyměnit nejpozději do konce roku 2013.  

 
 
 
 
 
 
 

 


